
Автоматизация в промышленности 2023. №01 

www.avtprom.ru 

 

 

DOI: 10.25728/avtprom.2023.01.10 

 

 

Н.А. Захаров (МТУСИ, НПП «Дозор» АО «Концерн КЭМЗ») 

 

 

 

Web 3.0: новые возможности и новые вызовы 

 
Рассмотрена технология Web 3.0, показаны ее отличия от Web 1.0 и Web 2.0. Web 3.0 основывается на 

децентрализованном обмене информацией с использованием блокчейна. Дано понятие Метавселенной, 

показаны принципы формирования ее экономики с использованием NFT. Приведены основные компоненты 

построения Web 3.0: блокчейны, библиотеки, кошельки, смарт-контракты, системы виртуальной реальности. 

Рассмотрены основные риски – отсутствие регулирования и надзора, распространение недостоверной 

информации, угроза конфиденциальности. 
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Zakharov N.A. Web 3.0: new opportunities and new challenges 

 

The paper discusses Web 3.0 technology and shows its differences from Web 1.0 and 2.0. Web 3.0 is based on 

decentralized information exchange using blockchain. The concept of metaverse is introduced, the principles of its 

economy formation using NFT are shown. Principal Web 3.0 design components, such as blockchains, libraries, 

wallets, smart contracts, and virtual reality systems, are outlined. Key risks are considered, such as the lack of control 

regulation and supervision, dissemination of false information, and the lack of confidentiality.  

 

Keywords: Web 3.0, ecosystem, metaverse, blockchain, decentralization, virtual reality, smart contract. 


